
   
 

31. august 2018 
 
I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 
Naalakkersuisut. 
 
Spørgsmål til Naalakkersuisut:  
 
1. Hvordan forestiller Naalakkersuisut sig, at samarbejdet mellem SANA og den lukkede anstalt i Nuuk 
skal være? 
 
2. Hvilke sikkerhedsmæssige foranstaltninger skal der være på SANA, når en indsat på den lukkede 
anstalt skal behandles på SANA? Jeg vil gerne bede om en beskrivelse af sikkerhedsforanstaltninger ved 
såvel somatisk som psykiatrisk indlæggelse samt et overslag på, hvad det vil koste og hvem der skal 
betale. 
 
3. Vil der kunne opstå situationer, hvor indsatte kan komme til at dele eksempelvis stue med andre 
patienter, og hvordan skal en sådan situation i så fald håndteres? 
 
4. Påtænker Naalakkersuisut, at der skal ansættes flere psykologer og psykiatere i Sundhedsvæsenet som 
følge af, at den lukkede anstalt i Nuuk åbner? 
 
5. Hvem får ansvaret for at prioritere, hvorvidt en indsat på den lukkede anstalt eller et seksuelt misbrugt 
barn skal have hurtigst adgang til behandling? Vil der blive tale om traditionel venteliste efter først-til-
mølle-princippet eller vil det blive afgjort fra sag til sag?  
 
6. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 
(Medlem af Inatsisartut Randi Vestergaard Evaldsen, Demokraterne) 
 
Begrundelse 
Den lukkede anstalt i Nuuk er ved at være færdigbygget og forventes at blive taget i brug i foråret 2019. Det 
må forventes, at en del af de indsatte har psykiske lidelser, som kræver behandling på SANA.  
 
Ligeledes må det forventes, at de indsatte fra tid til anden pådrager sig sygdomme, der ikke kan behandles 
på anstalten, men som kræver et besøg og eventuelt en indlæggelse på SANA. 
 
Det er i den forbindelse interessant at vide, hvilke sikkerhedsforanstaltninger Naalakkersuisut påtænker i 
situationer som de nævnte, og hvordan man vil prioritere de indsattes behov for behandling i forhold til de 
almindelige borgeres. 
 
Det er jo ingen hemmelighed, at vi mangler både psykologer og psykiatere til at behandle eksempelvis 
børn, der har været udsat for seksuelt misbrug, og jeg kan derfor frygte, at disse børn og andre vil blive 
endnu mere omsorgssvigtet, da de indsatte på den lukkede anstalt kommer til at lægge beslag på et 
formentlig relativt højt antal timer hos psykologer og psykiatere.  
 
Jeg siger bestemt ikke, at de indsatte ikke skal have ret til behandling for selvfølgelig skal de da det, men 
det er i mine øjne vigtigt, at Naalakkersuisut forholder sig til disse problemstillinger, inden åbningen af den 
lukkede anstalt, så man eventuelt kan nå at planlægge sig ud af de udfordringer, der givetvis vil opstå. 
 



   
 

Jeg ser på den baggrund frem til at modtage svar på mine spørgsmål i løbet af 10 arbejdsdage. 


